

ຄໍາຖາມ ແລະ ຄໍາຕອບເຈາະຈີ້ມ ກ່ຽວກັບ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າປາກລາຍ

1. ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງ ຄມສ ແມ່ນຫຍັງ?

ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນໜຶ່ງໃນສາມຂະບວນການຂອງລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ. ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນຂະບວນການທີ່ ປະເທດສະມາຊິກ ໄດ້ປົກສາຫາລືກັນ ແລະ ປະເມີນຜົນປະໂຫຍດ ແລະ ຄວາມສ່ຽງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບ ໂຄງການ ທີ່ສະເໜີນໍາໃຊ້ນໍ້າເຊິ່ງ ອາດສົ່ງຜົນກະທົບຮ້າຍແຮງຕໍ່ລະບອບຮອບວຽນການໄຫຼຂອງນໍ້າໃນ ລໍ່ນໍ້າຂອງ, ຄຸນນະພາບນໍ້າ ແລະ ສະພາບເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.

ປະເທດສະມາຊິກໃດກໍຕາມ (ປະເທດທີ່ແຈ້ງ) ທີ່ມີວັດຖຸປະສົງ ດໍາເນີນໂຄງການ ແມ່ນຈະຕ້ອງໄດ້ ແຈ້ງໃຫ້ປະເທດອື່ນໆ ຊາບ (ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ) ແລະ ສະໜອງຂໍ້ມູນ ແລະ ຂ່າວສານທີ່ມີ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ເຮັດໃຫ້ ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ ສາມາດປະເມີນຜົນກະທົບທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນ ຕໍ່ກັບອານາເຂດປະເທດຂອງ ເຂົາເຈົ້າ ແລະ ມີຄໍາເຫັນຕໍ່ການສະເໜີ ນໍາໃຊ້ນໍ້າ.

ຂະບວນການດັ່ງກ່າວນີ້ ແນໃສ່ຊ່ວຍ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໃນການບັນລຸ ຂໍ້ຕົກລົງ ກ່ຽວກັບ ການນໍາໃຊ້ນໍ້າ ໃນທາງທີ່ມີປະສິດທິຜົນທີ່ສຸດ ແລະ ປ້ອງກັນ ການສູນເສຍນໍ້າຢ່າງບໍ່ຈໍາເປັນ ແລະ ຕັດສິນໃຈຮ່ວມກັນ ພາຍໃຕ້ ເງື່ອນໄຂໂຄງການທີ່ຕົກລົງເຫັນດີຮ່ວມກັນ.

ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ບໍ່ແມ່ນຂະບວນການ ເພື່ອການອະນຸມັດການນໍາໃຊ້ນໍ້າ; ແຕ່ມັນຖືກອອກແບບມາເພື່ອໃຫ້ ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງສາມາດ ສະເໜີ ຄໍາເຫັນແນະນໍາ ແລະ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ປະເທດທີ່ແຈ້ງ ໂຄງການ ພິຈາລະນາ ຮັບເອົາ ມາດຕະການສະເພາະ ເພື່ອ ຫຼີກລ້ຽງ, ຫລຸດຜ່ອນ ແລະ ບັນເທົາ ຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນ ທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນ ແລະ ຊອກວິທີ ທີ່ດີກວ່າເກົ່າ ເພື່ອ ໃຫ້ມີຜົນປະໂຫຍດຮ່ວມກັນ.

ດັ່ງທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນ ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ບໍ່ໄດ້ໃຫ້ສິດແກ່ປະເທດສະມາຊິກໃດໜຶ່ງ ໃນການຄັດຄ້ານ ການສະເໜີນໍາໃຊ້ນໍ້າ ຫຼື ໃຫ້ປະເທດໃດໜຶ່ງພຽງຝ່າຍດຽວສາມາດນໍາໃຊ້ນໍ້າ ໂດຍບໍ່ຄໍານຶງເຖິງ ສິດ ແລະ ຄວາມ ກັງວົນຂອງປະເທດອື່ນໆ.

2. ອີກ 3 ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ ມີສິດໃນການຄັດຄ້ານ ຫຼື ປະຕິເສດໂຄງການໄດ້ ຫຼື ບໍ່?

ບໍ່ມີ.

ສັນຍາແມ່ນໍ້າຂອງປີ 1995 ໄດ້ ລະບຸຢ່າງຈະແຈ້ງ ວ່າ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ບໍ່ແມ່ນ ຂະບວນການທີ່ຈະໃຫ້ສິດ ປະຕິເສດໂຄງການ ຫຼື ໃຫ້ສິດປະເທດທີ່ແຈ້ງໂຄງການນໍາໃຊ້ນໍ້າ ໃນແມ່ນໍ້າຂອງ ເພື່ອດໍາເນີນໂຄງການ ໂດຍ ບໍ່ຄໍານຶງເຖິງ ສິດ ແລະ ຄວາມກັງວົນ ຂອງ ປະເທດອື່ນໆ.

3. ການອະນຸມັດໂຄງການ ໃນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນຂັ້ນຕອນທີ່ຈຳເປັນ ເພື່ອອະນຸມັດ ໂຄງການທີ່ຖືກສະເໜີ ບໍ່?

ບໍ່ຈຳເປັນ.

ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ບໍ່ແມ່ນຂະບວນການ ເພື່ອສະເໜີຂໍການອະນຸມັດ ຈາກປະເທດສະມາຊິກໃດໆ. ໃນທາງກົງກັນຂ້າມ, ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ສ້າງໂອກາດໃຫ້ປະເທດ ທີ່ຖືກແຈ້ງ ໄດ້ປະເມີນ ໂຄງການ ແລະ ສະແດງຄວາມກັງວົນ ກ່ຽວກັບ ຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນ ທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຕໍ່ປະຊາຊົນຂອງຕົນ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນຍັງເປັນ ໂອກາດໃຫ້ປະເທດທີ່ແຈ້ງໂຄງການ ໄດ້ເຂົ້າໃຈດີຂຶ້ນ ຄວາມກັງວົນດັ່ງກ່າວ ທີ່ ຖືກສະເໜີ ແລະ ກຳນົດມາດຕະການຮັບມື ແລະ ແກ້ໄຂ.

ຕົວຢ່າງ: ຄວາມພະຍາຍາມໃນການແກ້ໄຂຂໍ້ກັງວົນທີ່ປະເທດສະມາຊິກໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ໃນລະຫວ່າງ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າໄຊຍະບູລີ, ລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ໄດ້ ຕັດສິນໃຈ ປັບປຸງ ແລະ ດັດແປງ ການອອກແບບໂຄງການດັ່ງກ່າວ ເພື່ອຫຼີກລ້ຽງ, ຫລຸດຜ່ອນ ແລະ ບັນເທົາຜົນກະທົບທີ່ອາດເກີດຂຶ້ນໄດ້. ລັດຖະບານລາວ ແລະ ບໍລິສັດ-ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການ ໄດ້ລົງທຶນມາຫາສານເຂົ້າໃນການທົບທວນ ການອອກແບບຂອງເຂື່ອນ ເພື່ອແກ້ໄຂ ບັນຫາການເຄື່ອນຍ້າຍ ຂອງ ປາ ແລະ ການຕົກຕະກອນ ເຊິ່ງ ເປັນຄວາມກັງວົນ ສອງຢ່າງຫຼັກ ທີ່ ຖືກຍົກຂຶ້ນ ໃນລະຫວ່າງຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ.

4. ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ປີ 1995 ໄດ້ກຳນົດປະເພດ ໂຄງການ ທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ດຳເນີນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຫຼື ບໍ່ ?

ແມ່ນໄດ້ກຳນົດ.

ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງປີ 1995 ແລະ ລະບຽບວ່າດ້ວຍການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ ໄດ້ກຳນົດ ປະເພດໂຄງການ ອົງຕາມ ລັກສະນະທີ່ຕັ້ງທາງພູມສາດ ແລະ ລັກສະນະຂອງ ການນຳໃຊ້ນ້ຳໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງຕອນລຸ່ມ ໃນລະດູການສະເພາະ ພາຍໃນປີ.

ໂຄງການເຂື່ອນນ້ຳໄຫຼຜ່ານ ໃນລຳນ້ຳຂອງ ແມ່ນຕ້ອງໄດ້ ດຳເນີນຂະບວນການຕາມ ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ. ນອກຈາກນັ້ນ, ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ແລະ ລະບຽບດັ່ງກ່າວ ໄດ້ກຳນົດ ໃຫ້ຜ່ານຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຖ້າ ໂຄງການຈະມີຜົນກະທົບ ຕໍ່ລະບອບການໄຫຼຂອງ ລຳແມ່ນ້ຳຂອງ ແລະ ຄຸນນະພາບນ້ຳ ທີ່ ມີລັກສະນະຂ້າມຊາຍແດນ.

ນອກຈາກນັ້ນ, 3 ປະເພດໂຄງການທີ່ນຳໃຊ້ນ້ຳ ຫຼື ອວ່າຍນ້ຳ ທີ່ຈະຕ້ອງດຳເນີນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ລວມມີດັ່ງນີ້:

- (1) ໂຄງການທີ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃນລຳນ້ຳຂອງ ທີ່ນຳໃຊ້ນ້ຳ ໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງຕອນລຸ່ມ ໃນລະດູແລ້ງ;
- (2) ໂຄງການທີ່ອວ່າຍ ນ້ຳຈາກລຳນ້ຳຂອງ ໄປອ່າງອື່ນ ໃນລະດູຝົນ; ແລະ
- (3) ໂຄງການທີ່ອວ່າຍນ້ຳ ສ່ວນເກີນ ໄປຫາແມ່ນ້ຳອື່ນພາຍໃນອ່າງ ໃນລະດູແລ້ງ.

5. ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ໃຊ້ເວລາ ດຳເນີນ ເທົ່າໃດ?

ຕາມປົກກະຕິ, ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ແມ່ນດຳເນີນໃນໄລຍະເວລາ ຫົກເດືອນ. ຖ້າ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ - ເຊິ່ງເປັນການຈັດຕັ້ງ ທີ່ປະກອບດ້ວຍຜູ້ຕາງໜ້າລະດັບຫົວໜ້າກົມ ຈາກສີ່ປະເທດສະມາຊິກທີ່ເຂົ້າຮ່ວມຂະບວນການ - ຫາກຕ້ອງການຂະຫຍາຍ ເວລາໃນການປົກສາຫາລື, ຂະບວນການດັ່ງກ່າວກໍສາມາດຂະຫຍາຍເວລາໄດ້.

6. ຈະມີຫຍັງເກີດຂຶ້ນ ໃນລະຫວ່າງ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ?

ຂະບວນການປົກສາຫາລື ເລີ່ມຕົ້ນຂຶ້ນໃນເວລາ ທີ່ ສະມາຊິກຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໄດ້ຮັບແຈ້ງການ ແລະ ເອກະສານໂຄງການ. ໃນໄລຍະເວລາຫົກເດືອນ, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ທົບທວນ ປະເດັນທາງດ້ານວິຊາການຂອງ ໂຄງການ ເພື່ອຮັບປະກັນ ຄວາມສອດຄ່ອງ ກັບ ລະບຽບການ ຂອງ ຄມສ ກ່ຽວກັບ ລະບອບການໄຫຼ ແລະ ຄຸນນະພາບນໍ້າ, ປະເມີນຜົນກະທົບທີ່ສາມາດເກີດຂຶ້ນ ຕໍ່ ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່ ແລະ ສະເໜີມາດຕະການ ເພື່ອ ແກ້ໄຂຂໍ້ກັງວົນກ່ອນທີ່ຈະສະຫລຸບ ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ. ໃນກໍລະນີຂອງໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າປາກລາຍ, ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ໄດ້ເລີ່ມຕົ້ນຢ່າງເປັນທາງການໃນ ວັນທີ 8 ສິງຫາ 2018.

ການປະເມີນໂຄງການ ຈະກຳນົດຄວາມສອດຄ່ອງ ຂອງໂຄງການກັບ ບົດແນະນຳ ຂອງ ຄມສ ວ່າດ້ວຍ ການອອກແບບເຂື່ອນຕາມລຳນ້ຳຂອງໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງຕອນລຸ່ມ ທີ່ ໄດ້ພິມເຜີຍແຜ່ໃນປີ 2009 ([PDG 2009](#)).

ເຖິງແມ່ນວ່າ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງ ສາທາລະນະຊົນ ບໍ່ໄດ້ກຳນົດໃຫ້ເປັນຂໍ້ທີ່ຕ້ອງປະຕິບັດ ໃນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ, ແຕ່ ບັນດາປະເທດສະມາຊິກ ໄດ້ ເຫັນດີຮ່ວມກັນ ເຖິງຄວາມສຳຄັນ ແລະ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ. ໃນລະດັບປະເທດ, ກອງປະຊຸມປົກສາຫາລືຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ/ການແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານໃນລະດັບຊາດ ແມ່ນຈະໄດ້ຈັດຂຶ້ນຕາມກົນໄກ ແລະ ພາກປະຕິບັດຂອງແຕ່ລະປະເທດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ໃນລະດັບພາກພື້ນ, ກອງປະຊຸມປົກສາຫາລືພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ/ການແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ໃນລະດັບພາກພື້ນ ກໍຈະໄດ້ຈັດຂຶ້ນ ເຊັ່ນດຽວກັນ. ການລົງຢ້ຽມຢາມພາກສະໜາມຂອງໂຄງການ ກໍຈະສາມາດຈັດຂຶ້ນໄດ້ ຕາມຄວາມຈຳເປັນ.

ບົດລາຍງານ ທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ເຊິ່ງອາດລວມ ຂໍ້ມູນ ຈາກ ກອງປະຊຸມແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານ/ກອງປະຊຸມປົກສາຫາລືກັບພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງລະດັບປະເທດ, ຈະໄດ້ຖືກນຳສະເໜີລາຍງານຕໍ່ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ.

ຫຼັງຈາກນັ້ນ, ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງກ່ຽວກັບໂຄງການ ຈະນຳສິ່ງ ແບບຟອມຕອບຄຳຖາມ ທາງການ ຫາ ກອງເລຂາ ຄມສ ເພື່ອ ບັນທຶກ ຄຳເຫັນ ຂອງເຂົາເຈົ້າ.

ຂັ້ນຕອນສຸດທ້າຍ ແມ່ນ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ຈະໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມ ເພື່ອປົກສາຫາລື ຜົນຂອງ ການປົກສາຫາລື ກັນກ່ອນ ແນໃສ່ ເປັນເອກະພາບກັນ ໃນການນຳໃຊ້ນໍ້າ ໃນທາງທີ່ມີປະສິດທິຜົນທີ່ສຸດ ແລະ ປ້ອງກັນ ການສູນເສຍນໍ້າຢ່າງບໍ່ຈຳເປັນ ແລະ ຖະແຫຼງ ຂໍ້ຕົກລົງ ທີ່ ຮັບຮອງ ເງື່ອນໄຂຕ່າງໆຂອງໂຄງການ ທີ່ໄດ້ເຫັນດີຮ່ວມກັນ.

ກົດ [ບ່ອນນີ້](#) ເພື່ອອ່ານ ແຜນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໄລຍະເວລາຫົກເດືອນ ຂອງ ຂະບວນການ.

7. ເງື່ອນໄຂຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ຕົກລົງເຫັນດີຮ່ວມກັນ ແມ່ນຮັບຮອງພາຍຫຼັງ ໃນລະຫວ່າງການກໍ່ສ້າງ ຫຼື ການດຳເນີນງານ ຂອງ ໂຄງການໄດ້ ຫຼື ບໍ່? ໃນໄລຍະນີ້ ແມ່ນສາມາດ ກຳນົດ ເງື່ອນໄຂເພີ່ມເຕີມໄດ້ ຫຼື ບໍ່?

ເງື່ອນໄຂເຫຼົ່ານັ້ນແມ່ນຍັງສາມາດນຳເອົາມາພິຈາລະນາໄດ້ ເຖິງແມ່ນວ່າ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນຈະ ໄດ້ສິ້ນສຸດລົງແລ້ວກໍຕາມ, ຍ້ອນວ່າ ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ປີ 1995 ໄດ້ກຳນົດ ‘ການຕົກລົງເຫັນດີຕ່າງໆ’ ພາຍໃຕ້ ຂະບວນການປົກສາຫາລື ໃຫ້ມີລັກສະນະ ປັບປຸງ ໄດ້ ຕະຫຼອດເວລາ ແລະ ມີການເຫັນດີເປັນເອກະພາບຮ່ວມກັນ.

ແຜນດຳເນີນງານຮ່ວມກັນ ເຊັ່ນໃນກໍລະນີ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າປາກແບ່ງ, ກໍ ສາມາດເປັນກົນໄກໜຶ່ງ ໃນການວາງມາດຕະການ ເພີ່ມເຕີມໃຫ້ກັບ ປະເທດທີ່ແຈ້ງໂຄງການ ໄດ້ພິຈາລະນາ, ຖ້າມີການເຫັນດີໂດຍ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ.

8. ຖ້າວ່າ ໃນພາຍຫຼັງ ພົບວ່າ ໂຄງການໄດ້ສ້າງ ຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມຢ່າງຮ້າຍແຮງ ພາຍໃນອານາເຂດປະເທດຂອງຕົນ, ປະເທດສະມາຊິກຈະເຮັດຫຍັງໄດ້ແດ່?

ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງປີ 1995 ໄດ້ວາງຂອບ ເພື່ອການປ້ອງກັນ ແລະ ບັນເທົາ ຜົນກະທົບ ທີ່ອັນຕະລາຍ. ປະເທດທີ່ໄດ້ ຮັບຜົນກະທົບດັ່ງກ່າວ ຈະຕ້ອງແຈ້ງ ໃຫ້ກັບ ຄມສ ຊາບ ກ່ຽວກັບ ເຫດການດັ່ງກ່າວ ພ້ອມທັງສະໜອງຫຼັກຖານທີ່ຖືກຕ້ອງ ຍັງຢືນໄດ້ ແລະ ປະເທດ ທີ່ເປັນຜູ້ສ້າງຜົນກະທົບ ດັ່ງກ່າວ ກໍຕ້ອງ ຢຸດການເຄື່ອນໄຫວທີ່ສ້າງຜົນກະທົບ ດັ່ງກ່າວກ່ອນ ຈົນກວ່າ ຈະຫາສາເຫດຜົນກະທົບໄດ້. ສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ຍັງໄດ້ກຳນົດ ຄວາມຮັບຜິດຊອບ ຂອງ ລັດ ຕໍ່ຜົນເສຍຫາຍພາຍຫຼັງ ທີ່ໄດ້ມີການກວດສອບ, ໂດຍສອດຄ່ອງກັບ ຫຼັກການ ຂອງ ກົດໝາຍສາກົນ.

9. ເປັນຂໍ້ບັງຄັບ ຫຼື ບໍ່ ທີ່ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ຈຳເປັນຈະຕ້ອງມີມະຕິຂໍ້ສະຫລຸບ ກ່ຽວກັບ ຂະບວນການປົກສາຫາລື ຂອງ ໂຄງການ ທີ່ສະເໜີ?

ບໍ່ແມ່ນ.

ມັນບໍ່ເປັນຂໍ້ບັງຄັບ ທີ່ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ຈະຕ້ອງ ບັນລຸຂໍ້ຕົກລົງ ກ່ອນການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂຄງການ ທີ່ສະເໜີ. ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ ການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ ໄດ້ລະບຸວ່າ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ຄວນເລັ່ງໃສ່ໃຫ້ບັນລຸໄດ້ການຕົກລົງເຫັນດີ ຮ່ວມກັນ. ຖ້າ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມບໍ່ ສາມາດຕົກລົງກັນໄດ້, ຫັດສະນະຕ່າງໆຂອງຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ກໍຈະຖືກບັນທຶກ ເພື່ອ ເປັນບ່ອນອ້າງອິງ ໃນອະນາຄົດ. ການຕັດສິນໃຈ ທີ່ຈະດຳເນີນໂຄງການ ຫຼື ໂຈະໂຄງການນັ້ນ ແມ່ນຂຶ້ນກັບ ປະເທດທີ່ສະເໜີໂຄງການພາຍຫຼັງທີ່ໄດ້ພິຈາລະນາ ແລະ ແກ້ໄຂ ດ້ວຍຄວາມຈິງໃຈ ຂໍ້ກັງວົນອັນຊອບທຳທີ່ ບັນດາປະເທດສະມາຊິກ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ຍົກຂຶ້ນ.

10. ຈະເກີດຫຍັງຂຶ້ນ ຖ້າ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ບໍ່ສາມາດບັນລຸ ມະຕິຂໍ້ສະຫລຸບ ໃນ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນ ຫຼື ບໍ່ສາມາດຕົກລົງເຫັນດີຮ່ວມກັນ ກ່ຽວກັບເງື່ອນໄຂໃນການນຳໃຊ້ນ້ຳໃນທາງທີ່ມີປະສິດທິຜົນທີ່ສຸດ ຫຼື ປ້ອງກັນ ການສູນເສຍນ້ຳຢ່າງບໍ່ຈຳເປັນ?

ຖ້າ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ບໍ່ສາມາດ ບັນລຸ ການເຫັນດີຮ່ວມກັນ ໃນ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ, ພວກເຂົາສາມາດ ສະເໜີຕໍ່ ການຈັດຕັ້ງ ທີ່ສູງຂຶ້ນໄປອີກ ຂອງ ຄມສ ຄື ສະພາມົນຕີ ຂອງ ຄມສ ທີ່ ປະກອບມີ ລັດຖະມົນຕີ ທີ່ຮັບຜິດຊອບວຽກງານນ້ຳ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ຈາກສີ່ປະເທດສະມາຊິກ. ຖ້າ ສະພາມົນຕີ ບໍ່ສາມາດຕັດສິນປະເດັນດັ່ງກ່າວໄດ້, ບັນຫາດັ່ງກ່າວ ກໍສາມາດ ສະເໜີຂຶ້ນໄປຕໍ່ ຫາລັດຖະບານຂອງທັງສີ່ປະເທດ ເພື່ອຫາທາງອອກ ດ້ວຍຊ່ອງ

ທາງການທຸດ. ຖ້າລັດຖະບານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຫັນດີຮ່ວມກັນວ່າຈຳເປັນ ກໍສາມາດ ດຳເນີນການເຈລະຈາ ຕາມຫຼັກການຂອງ ກົດໝາຍສາກົນ.

11. ເປັນຫຍັງ ຄມສ ຈຶ່ງຕ້ອງການ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ? ຂະບວນການດັ່ງກ່າວມີຜົນປະໂຫຍດແນວໃດ?

ໂຄງການນຳໃຊ້ນໍ້າທີ່ຖືກສະເໜີ ໃຫ້ດຳເນີນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນໂຄງການທີ່ຄາດຄະເນວ່າ ຈະສົ່ງຜົນກະທົບຮ້າຍແຮງ ຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ຄົນ. ດັ່ງນັ້ນ, ປະເທດອື່ນໆກໍຄວນໄດ້ຮັບໂອກາດ ປະເມີນ ແລະ ອອກຄຳເຫັນຕໍ່ກັບໂຄງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ມີເປົ້າໝາຍແນໃສ່ ປ້ອງກັນຜົນກະທົບຮ້າຍແຮງຂ້າມຊາຍແດນ, ຕໍ່ກັບຊຸມຊົນ ທີ່ຢູ່ລຽບຕາມແຄມແມ່ນໍ້າ ແລະ ຕໍ່ ສິ່ງແວດລ້ອມຢູ່ໃນຕອນລຸ່ມ ແລະ ຕອນເທິງຂອງແມ່ນໍ້າ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ຍັງມີເປົ້າໝາຍ ແນໃສ່ບັນລຸ ການນຳໃຊ້ນໍ້າໃນທາງທີ່ມີປະສິດທິຜົນທີ່ສຸດ ແລະ ປ້ອງກັນ ການສູນເສຍນໍ້າຢ່າງບໍ່ຈຳເປັນ.

ມາຮອດປັດຈຸບັນ, ຄມສ ໄດ້ມີປະສິບການ-ບົດຮຽນ ໃນການດຳເນີນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ສຳລັບ 3 ໂຄງການ - ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າ ໄຊຍະບູລີ, ດອນສາໂຫງ ແລະ ປາກແບ່ງ ເຊິ່ງທັງໝົດແມ່ນ ຕັ້ງຢູ່ຕາມລຳນໍ້າຂອງ ໃນສປປ ລາວ. ໂຄງການເຫຼົ່ານີ້ ໄດ້ ສະແດງ ໃຫ້ເຫັນ ຄວາມຄືບໜ້າເປັນກ້າວໆ ໃນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ສັນຍາ ແມ່ນໍ້າຂອງ ປີ 1995 ແລະ ການດຳເນີນງານ ຂອງ ຄມສ ນັ້ນເອງ ເຊິ່ງ ເປັນຈິດວິນຍານ ຂອງແມ່ນໍ້າຂອງ ໃນ ການຮ່ວມມືຂອງ ບັນດາປະເທດສະມາຊິກ.

ສຳລັບ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າ ໄຊຍະບູລີ, ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ໄດ້ຊຸກຍູ້ ໃຫ້ລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ແລະ ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການ ດຳເນີນ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ລົງທຶນ ຫຼາຍຮ້ອຍລ້ານໂດລາສະຫະລັດເຂົ້າ ໃນການປັບປຸງການອອກແບບຂອງເຂື່ອນ ເພື່ອ ແກ້ໄຂ ບັນຫາການເຄື່ອນຍ້າຍ ຂອງ ປາ ແລະ ການຕົກຕະກອນ ເຊິ່ງ ເປັນສອງປະເດັນຫຼັກ ທີ່ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ຍົກຂຶ້ນ ໃນລະຫວ່າງ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ.

ກໍລະນີຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າ ປາກແບ່ງ, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມສາມາດບັນລຸການຕົກລົງເຫັນດີຮ່ວມກັນ ເມື່ອສຳເລັດຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ໃນໄລຍະເວລາຫົກເດືອນ. ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໄດ້ ອອກ ຖະແຫຼງການ ມອບໜ້າທີ່ໃຫ້ກອງເລຂາ ຄມສ ກະກຽມແຜນດຳເນີນງານຮ່ວມ ເພື່ອ ສ້າງກົນໄກ ໃນການປະກອບ-ຮັບຟັງຄຳເຫັນແນະນຳ, ແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ແລະ ຄວາມຮູ້ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ລະຫວ່າງ ສປປ ລາວ ແລະ ຄມສ ກ່ຽວກັບ ການອອກແບບ, ການກໍ່ສ້າງ ແລະ ການດຳເນີນງານຂອງໂຄງການ.

ຖ້າບໍ່ມີຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ກໍຈະບໍ່ມີການເປີດເຜີຍ, ແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ແລະ ການປົກສາຫາລືສຳລັບໂຄງການ ທີ່ຢູ່ພາຍໃຕ້ອະທິປະໄຕ ຂອງ ປະເທດໃດໜຶ່ງ ເຊັ່ນ: ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າ ໄຊຍະບູລີ, ດອນສາໂຫງ ແລະ ປາກແບ່ງ. ຖ້າບໍ່ມີ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ກໍຈະບໍ່ມີ ການປັບປຸງຂອງເຂື່ອນໄຟຟ້າ ນໍ້າໄຊຍະບູລີ. ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີ ການປະເມີນຜົນທາງດ້ານວິທະຍາສາດ ແລະ ການອຳນວຍຄວາມສະດວກຈາກຄະນະວິຊາການທີ່ເປັນກາງ ແລະ ເປັນມືອາຊີບ. ຂະບວນການດັ່ງກ່າວ ສ້າງຄວາມສົມດູນລະຫວ່າງ ຜົນປະໂຫຍດຂອງ ທັງ 4 ປະເທດສະມາຊິກ ແລະ ຄວາມຍືນຍົງດ້ານສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ໃນອ່າງແມ່ນໍ້າຂອງ.

12. ມີໃຜແດ່ ທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ?

ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນ ດຳເນີນການໂດຍ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ເຊິ່ງ ເປັນການຈັດຕັ້ງ ທີ່ ປະກອບ ດ້ວຍເຈົ້າໜ້າທີ່ອາວຸໂສ 1 ທ່ານ ຈາກ ແຕ່ລະປະເທດສະມາຊິກ ແລະ ສະໜັບສະໜູນ ທາງດ້ານວິຊາການ ແລະ ບໍລິຫານ ໂດຍ ກອງເລຂາ ຄມສ. ຄະນະກຳມະການແມ່ນໍ້າຂອງແຫ່ງຊາດ ແລະ ກອງເລຂາແຫ່ງຊາດ ໃນແຕ່ລະປະເທດ ແມ່ນເຮັດໜ້າທີ່ ຊ່ວຍ ທາງດ້ານບໍລິຫານ ແລະ ປະສານງານໃນລະດັບຊາດ ແລະ ສະໜັບສະໜູນ ຄະນະກຳມະການ ຮ່ວມ ໃນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ກິດຈະກຳທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ຄະນະສະເພາະກິດ ຂອງ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ແມ່ນເຮັດໜ້າທີ່ ໃຫ້ຄຳປຶກສາດ້ານວິຊາການ ຊ່ວຍ ຄະນະກຳມະການ ຮ່ວມ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ລະບຽບການວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການ ປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດ ຂໍ້ຕົກລົງກັນ. ຄະນະສະເພາະກິດດັ່ງກ່າວ ໂດຍການສະໜັບສະໜູນຂອງ ກອງເລຂາ ຄມສ ຈະໄດ້ທົບທວນ ປະເດັນ ຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບ ໂຄງການ ເຊັ່ນ: ການໄຫຼຂອງນໍ້າ, ຄວາມ ປອດໄພ ຂອງ ເຂື່ອນ, ການເຄື່ອນຍ້າຍຂອງປາ, ການ ໄຫຼຂອງຕະກອນ, ການເດີນເຮືອ ແລະ ຜົນກະທົບທາງດ້ານ ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ.

ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ແລະ ສາທາລະນະຊົນ ສາມາດມີສ່ວນຮ່ວມ ໃນໄລຍະການແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນ/ກອງປະຊຸມປົກ ສາຫາລືກັບພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ທີ່ຈັດຂຶ້ນໂດຍ ຄະນະກຳມະການແມ່ນໍ້າຂອງແຫ່ງຊາດ ໃນແຕ່ລະປະເທດ.

ໃນລະດັບພາກພື້ນ ແມ່ນຈະມີ ກອງປະຊຸມ ປົກສາຫາລືກັບ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງລະດັບພາກພື້ນ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນ ໄຟຟ້າປາກລາຍ ຈັດຂຶ້ນ ສອງ ຄັ້ງ ເຊິ່ງຈະໄດ້ເຊີນຊວນ ໃຫ້ພາກສ່ວນສາທາລະນະຊົນຕ່າງໆ ເຂົ້າຮ່ວມ.

13. ກອງເລຂາ ຄມສ ມີບົດບາດ ແນວໃດ ໃນຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ?

ກອງເລຂາ ຄມສ ຈະຊ່ວຍບັນດາປະເທດສະມາຊິກ ໃນການປະເມີນຜົນດ້ານວິຊາການ ຂອງໂຄງການ ແລະ ອຳນວຍ ຄວາມສະດວກ ໃຫ້ກັບ ກອງປະຊຸມຂອງ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ.

ກອງເລຂາ ຄມສ ຮ່ວມກັບ ກອງເລຂາ ຄະນະກຳມະການແມ່ນໍ້າຂອງແຫ່ງຊາດ ໃນ ແຕ່ລະປະເທດສະມາຊິກ ຈະອຳ ນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ກັບ ກອງປະຊຸມປົກສາຫາລື ໃນລະດັບຊາດ ແລະ ພາກພື້ນ ເພື່ອ ເກັບກຳທັດສະນະ ແລະ ຄວາມກັງວົນ ຈາກ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ພາກສ່ວນອື່ນໆທີ່ສົນໃຈ ເພື່ອນຳສະເໜີຕໍ່ ປະເທດທີ່ແຈ້ງໂຄງການ. ກອງ ເລຂາ ຄມສ ຈະອຳນວຍຄວາມສະດວກ ແລະ ເກັບກຳ ຂໍ້ມູນ ກ່ຽວກັບທັດສະນະ ຂອງ ພາກສ່ວນຕ່າງໆ ແລະ ນຳສະເໜີ ຕໍ່ ການຈັດຕັ້ງການປົກຄອງ ຂອງ ຄມສ ໃນແຕ່ລະຂັ້ນ ເພື່ອພິຈາລະນາ ແລະ ໃຫ້ຄຳເຫັນແນະນຳ.

ພາຍຫຼັງທີ່ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນ ສິ້ນສຸດລົງ, ກອງເລຂາ ຄມສ ສາມາດສືບຕໍ່ ປະກອບສ່ວນທາງດ້ານວິຊາ ການ ຕໍ່ກັບໂຄງການໄດ້ ຕາມຄວາມຈຳເປັນ.

14. ປະເດັນໃດແດ່ ທີ່ຈະຖືກພິຈາລະນາ ໃນໄລຍະ ການທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ຂອງ ເອກະສານ ໂຄງການທີ່ໄດ້ ຍື່ນສະເໜີ?

ການທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ຈະເບິ່ງ ແນວຄວາມຄິດໂດຍລວມ ຂອງ ໂຄງການທີ່ສະເໜີ ອີງຕາມ ບົດສຶກສາຄວາມ ເປັນໄປໄດ້ ແລະ ການປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ. ການທົບທວນດັ່ງກ່າວ ຈະໄດ້ປະເມີນ ໂຄງການ ທຽບກັບ ບົດແນະນຳ ເບື້ອງຕົ້ນ ໃນການອອກແບບເຂື່ອນໃນລຳນ້ຳຂອງ ໃນ ອ່າງແມ່ນໍ້າຂອງ ຕອນລຸ່ມ ທີ່ ຈັດ

ພິມເຜີຍແຜ່ໃນປີ 2009 ([PDG 2009](#)) ແລະ ຈະລະບຸ ຊ່ອງຫວ່າງ ແລະ ຂໍ້ທີ່ຄວນປັບປຸງ ຖ້າມີ. [PDG 2009](#) ໄດ້ ກຳນົດທິດທາງ ກ່ຽວກັບ ເປົ້າໝາຍການດຳເນີນງານ, ການອອກແບບ ແລະ ຫຼັກການໃນການດຳເນີນງານ ດ້ານມາດ ຕະການບັນເທົາຜົນກະທົບ ພ້ອມທັງ ການຕິດຕາມການປະຕິບັດພັນທະ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງໃຫ້ທັນສະພາບການ. ບົດ ແນະນຳ ດັ່ງກ່າວຍັງ ຈະແກ້ໄຂ ບັນຫາສະເພາະ ອີງຕາມການສະເໜີ ຂອງ ຄະນະສະເພາະກິດ ຂອງຄະນະກຳມະການ ຮ່ວມ.

15. ບົດແນະນຳ ເບື້ອງຕົ້ນ ກ່ຽວກັບ ການອອກແບບເຂື່ອນ ໃນລຳນ້ຳຂອງໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງ ຕອນລຸ່ມ ທີ່ກຳລັງປັບປຸງ (DG 2018) ຈະປະກອບສ່ວນ ຕໍ່ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນຄັ້ງນີ້ ແນວໃດ?

ການທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ແມ່ນຍັງ ຈະອີງຕາມ ບົດແນະນຳສະບັບ ທີ່ໄດ້ຮັບຮອງໃນປີ 2009 ເຊິ່ງ ເປັນຂອບ ວຽກອັນດຽວ ທີ່ຖືກຮັບຮອງຢ່າງເປັນທາງການ. ແນວໃດກໍຕາມ, ກໍຍັງຈະມີຄວາມພະຍາຍາມ ໃຫ້ຄຳເຫັນ, ອ້າງອີງ ແລະ ສະເໜີແນະ ຕາມຄວາມເໝາະສົມ ຕໍ່ກັບ ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການ ແລະ ລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ໃນປະເດັນທີ່ຍັງບໍ່ ທັນຈະແຈ້ງ ໃນບົດແນະນຳ ທີ່ຮັບຮອງໃນປີ 2009 ພາຍຫຼັງທີ່ໄດ້ມີການດຳເນີນ ສາມກໍລະນີຜ່ານມາ. ນອກຈາກນີ້ ກໍ ຈະມີການຖອດຖອນບົດຮຽນ ແລະ ປັບປຸງຕື່ມອີກ ໃນ ບົດແນະນຳສະບັບທີ່ກຳລັງປັບປຸງ ໃນປີ 2018.

16. ອົງການຈັດຕັ້ງ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຈະມີສ່ວນຮ່ວມ ໃນກອງປະຊຸມປົກສາຫາລື ຫຼື ກອງ ປະຊຸມແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນ ໄດ້ແນວໃດ?

ການດຳເນີນຂະບວນການປົກສາຫາລື ຫຼື ກອງປະຊຸມ ແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານພາຍໃນປະເທດແມ່ນ ຄວາມ ຮັບຜິດຊອບ ຂອງ ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຂອງ ລັດຖະບານ ໃນແຕ່ລະປະເທດ. ຄະນະກຳມະການແມ່ນ້ຳຂອງແຫ່ງ ຊາດ ເຊິ່ງເປັນການຈັດຕັ້ງໃນການປະສານງານ ໃນແຕ່ລະປະເທດສະມາຊິກ, ແມ່ນຮັບຜິດຊອບໃນການວາງແຜນ ກອງ ປະຊຸມດັ່ງກ່າວ ໂດຍ ການສະໜັບສະໜູນ ທາງດ້ານວິຊາການຈາກ ກອງເລຂາ ຄມສ.

ອີງຕາມບົດຮຽນ ຂອງ ສາມໂຄງການທີ່ຜ່ານມາ ນັບແຕ່ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າ ໄຊຍະບູລີ, ດອນສາໂຫງ ແລະ ປາກແບ່ງ, ກອງເລຂາ ຄມສ ໄດ້ເລີ່ມ ພົວພັນກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຕັ້ງແຕ່ກ່ອນໜ້າທີ່ ຂະບວນການປົກສາຫາລືກັນກ່ອນຈະ ໄດ້ ເລີ່ມຕົ້ນຂຶ້ນຢ່າງເປັນທາງການ. ພ້ອມກັນນີ້ກໍໄດ້ມີການເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນຂ່າວສານກ່ຽວກັບໂຄງການຢ່າງກວ້າງຂວາງ ແລະ ຢ່າງໂປ່ງໃສ ຜ່ານທາງ [ເວບໄຊທ໌](#) ຂອງ ຄມສ. ກອງເລຂາ ຄມສ ຍັງຮັບ ຮູ້ຄວາມຈຳເປັນໃນການໃຫ້ເວລາທີ່ ພຽງພໍ ກັບ ພາກສ່ວນຕ່າງໆ ໃນການທົບທວນເອກະສານໂຄງການ. ດ້ວຍເຫດນີ້ ຈຶ່ງ ໄດ້ມີການເຜີຍແຜ່ ເອກະສານ ໂຄງການ ເທິງ ເວັບໄຊທ໌ ສະເພາະ ຂອງ ຄມສ ພາຍຫຼັງທີ່ໄດ້ຮັບການເຫັນດີຈາກ ກອງປະຊຸມຄັ້ງທຳອິດຂອງ ຄະນະສະເພາະກິດຂອງ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ.

ເວບໄຊທ໌ ທີ່ບັນຈຸ ເອກະສານເຫຼົ່ານີ້ ແມ່ນ ສາມາດ ເຂົ້າ ເຖິງໄດ້ ທີ່: <http://www.mrcmekong.org/topics/pnpca-prior-consultation/pak-lay-hydropower-project>

ເອກະສານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງອື່ນໆ ແມ່ນຈະຖືກເຜີຍແຜ່ ຢ່າງທັນເວລາຕະຫຼອດຂະບວນການ ລວມທັງ ປະເດັນຫຼັກໆໂດຍສັງ ເຂບ ຂອງ ເອກະສານທີ່ໄດ້ຍື່ນສະເໜີ, ບົດນຳສະເໜີຕ່າງໆ (ພາວເວີພອຍ) ແລະ ຂໍ້ມູນໂດຍຫຍໍ້ ກ່ຽວກັບ ໂຄງການທີ່ ສະເໜີ.

ກອງປະຊຸມປົກສາຫາລືກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ລະດັບພາກພື້ນ ຈະຖືກຈັດຂຶ້ນ ສອງ ຄັ້ງ ແລະ ການເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນ ແລະ ການປົກສາຫາລືກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ສຳລັບຊຸມຊົນຜູ້ທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໃນລະດັບປະເທດ ຈະໄດ້ຈັດຂຶ້ນຫຼາຍຄັ້ງ.

ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການປຶກສາຫາລືມີລັກສະນະກວ້າງຂວາງ, ກອງປະຊຸມເຫຼົ່ານີ້ ກໍໄດ້ເປີດກວ້າງໃຫ້ພາກສ່ວນຕ່າງໆເຂົ້າຮ່ວມ ເຊັ່ນ: ອົງການຈັດຕັ້ງທີ່ບໍ່ສັງກັດລັດຖະບານ, ອົງການຈັດຕັ້ງຊຸມຊົນ, ສະຖາບັນຄົ້ນຄວ້າ, ສະຖາບັນການສຶກສາ, ຜູ້ ພັດທະນາ, ສົມວນຊົນ ແລະ ອື່ນໆ. ຄມສ ຈະໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນທາງການເງິນ ຕໍ່ກັບ ອົງການທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງເປັນ ຢ່າງສູງ ຖ້າເຂົາເຈົ້າມີຂໍ້ຈຳກັດທາງດ້ານການເງິນ.

ຄມສ ດຳເນີນວຽກງານແບບສົ່ງເສີມການມີສ່ວນຮ່ວມ ໂດຍຜ່ານ ການປະສານສົມທົບ, ການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງພາກ ສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ການພົວພັນກັບຊຸມຊົນ ໃນໄລຍະການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂະບວນການ. ຄມສ ເອົາໃຈໃສ່ ຕໍ່ຄຳເຫັນ ຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ຜູ້ທີ່ສົນໃຈ ເພື່ອຄວາມເປັນຢູ່ທີ່ດີ ຂອງປະຊາຊົນໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງ. ກອງເລຂາ ຄມສ ພະຍາຍາມຢ່າງສຸດຄວາມສາມາດ ໃນການສະໜັບສະໜູນບັນດາປະເທດແມ່ນ້ຳຂອງ ໃນການຜັນຂະຫຍາຍນະໂຍບາຍ ມາສູ່ການປະຕິບັດ ເພື່ອຮັບປະກັນການພັດທະນາ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງ ຢ່າງຍືນຍົງ. ໃນໄລຍະຂະບວນ ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ, ພວກເຮົາພະຍາຍາມຢ່າງສຸດຄວາມສາມາດ ເພື່ອປັບປຸງ ຍຸດທະສາດການ ມີສ່ວນຮ່ວມຂອງ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຄຽງຄູ່ກັບຂະບວນການທີ່ກຳລັງດຳເນີນໄປພ້ອມໆກັນ ລວມທັງ ການເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນຂ່າວສານ, ການ ປະຊຸມ ແລະ ເວທີປຶກສາຫາລືຕ່າງໆ ກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ. ຄມສ ຍິນດີຮັບຟັງ ຄຳເຫັນ ຈາກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ທຸກໆພາກສ່ວນ ຜ່ານກ່ອງໃຫ້ຄຳເຫັນແນະນຳ ເທິງ ເວບໄຊທ໌ ຂອງ ຄມສ ທີ່: <http://www.mrcmekong.org/stakeholder-consultations>

17. ມີຜູ້ຕາງໜ້າຈາກ ອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມ ໃນ ຄະນະເຮັດວຽກສະເພາະກິດຂອງ ຄະນະ ກຳມະການຮ່ວມ ຫຼື ບໍ່?

ບໍ່ມີ.

ຄະນະເຮັດວຽກສະເພາະກິດ ຂອງ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ບໍ່ມີຜູ້ຕາງໜ້າຈາກອົງການຈັດຕັ້ງທາງສັງຄົມເຂົ້າຮ່ວມ. ຄະນະດັ່ງກ່າວ ແມ່ນ ການຈັດຕັ້ງທາງດ້ານວິຊາການ ຂອງ ສີ່ປະເທດສະມາຊິກ ແລະ ຖືກສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນ ເພື່ອ ຊີ້ນຳ ກອງ ເລຂາ ຄມສ ໃນການອໍານວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ປຶກສາຫາລືກ່ຽວກັບ ປະເດັນທີ່ສຳຄັນຕ່າງໆ. ໜ້າທີ່ຂອງ ຄະນະດັ່ງກ່າວ ຍັງແມ່ນໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໃນການຈັດຕັ້ງ ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການ ປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ພ້ອມທັງໃຫ້ການຊີ້ນຳ ແກ່ ກອງເລຂາ ຄມສ ໃນການດຳເນີນຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນຂອງໂຄງການທີ່ຖືກແຈ້ງ ຕາມຫຼັກການ ແລະ ຂັ້ນຕອນ ທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ ໃນສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ປີ 1995. ລະບຽບການຂອງ ຄມສ ໄດ້ກຳນົດການສ້າງຕັ້ງຄະນະດັ່ງກ່າວ ເຊິ່ງມີສະມາຊິກທີ່ ປະກອບດ້ວຍ ຜູ້ຕາງໜ້າຈາກ ສີ່ປະເທດໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງ ຕອນລຸ່ມ ໂດຍມີ ກອງເລຂາ ຄມສ ໃຫ້ ການສະໜັບສະໜູນທາງດ້ານການບໍລິຫານ ແລະ ວິຊາການ.

18. ຄມສ ຈະນຳໃຊ້ ທັດສະນະ ຂອງ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແນວໃດ ໃນຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນ ກ່ອນ?

ການປະກອບສ່ວນ, ທັດສະນະ ແລະ ຄຳເຫັນ ຂອງ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຈະສະແດງອອກ ໃນຕາຕະລາງ ຄຳເຫັນ ໃນ ບົດລາຍງານການປຶກສາຫາລືກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ເຊິ່ງ ຈະໄດ້ຜ່ານກັນພິຈາລະນາ ໃນລະຫວ່າງການປະເມີນຜົນໂຄງ ການ.

ຂໍ້ມູນ ແລະ ຂໍ້ສະເໜີ ຈາກບົດລາຍງານ ແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ໃນລະດັບພາກພື້ນ ພ້ອມກັບບົດລາຍງານແລກປ່ຽນ ຂໍ້ມູນຂ່າວສານໃນລະດັບປະເທດ ຈະໄດ້ຖືກ ສັງລວມເຂົ້າ ໃນບົດລາຍງານທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ແລະ ສະເໜີຕໍ່ ການຈັດຕັ້ງ ຂອງ ຄມສ ເພື່ອການພິຈາລະນາ ໃນລະຫວ່າງການເຈລະຈາ ເງື່ອນໄຂ ຂອງ ໂຄງການ.

19. ຂໍ້ມູນຂ່າວສານກ່ຽວກັບ ໂຄງການ ຈະຖືກເຜີຍແຜ່ ໃຫ້ກັບ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ພາກສ່ວນ ສາທາລະນະຊົນ ຫຼາຍປານໃດ?

ຄມສ ໄດ້ນຳເອົາເອກະສານ ຂໍ້ມູນໂຄງການທີ່ຖືກນຳສົ່ງມາ ຂຶ້ນທາງເວບໄຊທ໌ ຂອງ ຄມສ ແລ້ວ ເຊິ່ງ ທຸກພາກສ່ວນ ສາມາດເຂົ້າ ເບິ່ງໄດ້. ໃນນັ້ນ ມີບົດລາຍງານ ປະເມີນຜົນກະທົບທາງດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມຂ້າມຊາຍແດນ, ການປະເມີນຜົນກະທົບແບບສະສົມ ແລະ ແຜນການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ແຜນ ດຳເນີນການຍົກຍ້າຍຈັດສັນ. ບົດລາຍງານ ທາງດ້ານວິສະວະກຳ ແລະ ຮູບແບບແຜນຜັງ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າປາກ ລາຍ ແມ່ນຈະເຂົ້າເບິ່ງໄດ້ ທີ່ເວັບໄຊທ໌ ສະເພາະຂະບວນການຫາລືກັນກ່ອນຂອງໂຄງການ ທີ່: <http://www.mrcmekong.org/topics/pnpca-prior-consultation/pak-lay-hydropower-project/>

ເອກະສານ ທີ່ກຳລັງດຳເນີນການ ແລະ ທີ່ຈະສ້າງຂຶ້ນໃນອະນາຄົດ ທີ່ກ່ຽວກັບ ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນ ຈະໄດ້ ນຳມາເຜີຍແຜ່ ໃນເວບໄຊທ໌ ດັ່ງກ່າວເຊັ່ນດຽວກັນ. ໃນນັ້ນ ຈະມີ ບົດລາຍງານການທົບທວນທາງດ້ານວິຊາການ ຂອງ ເອກະສານໂຄງການ, ບົດລາຍງານການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນກ່ຽວຂ້ອງ, ແບບຟອມການຕອບຢ່າງເປັນທາງ ການ ທີ່ຍື່ນໂດຍ ສາມປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ ຄື: ຣາຊະອານາຈັກກຳປູເຈຍ, ຣາຊະອານາຈັກໄທ ແລະ ສສ ຫວຽດນາມ.

20. ການກໍ່ສ້າງຂອງ ໂຄງການສາມາດເລີ່ມຕົ້ນຂຶ້ນ ໃນລະຫວ່າງ ດຳເນີນຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນ ກ່ອນ ໄດ້ ຫຼື ບໍ່?

ບໍ່ສາມາດເລີ່ມໄດ້.

ພາຍໃຕ້ລະບຽບວ່າດ້ວຍການແຈ້ງ ໃຫ້ກັນຊາບ ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ປະເທດທີ່ແຈ້ງ ໂຄງການ ຈະຕ້ອງບໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ການນຳໃຊ້ນ້ຳທີ່ສະເໜີ ໂດຍບໍ່ໄດ້ໃຫ້ໂອກາດ ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ ໄດ້ປຶກສາຫາລື ແລະ ປະເມີນ ໂຄງການເສຍກ່ອນ.

21. ຜົນຂອງ ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນຂອງໂຄງການໃດກໍຕາມ ສາມາດ ນຳເອົາມາ ເປັນແບບຢ່າງ ໃຫ້ກັບ ໂຄງການໃນອະນາຄົດ ທີ່ຈະຖືກສະເໜີໃຫ້ຜ່ານຂະບວນການດຽວກັນນີ້ ໄດ້ ຫຼື ບໍ່?

ບໍ່ໄດ້.

ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແມ່ນດຳເນີນການເປັນແຕ່ລະກໍລະນີໄປ ສຳລັບ ແຕ່ລະໂຄງການພັດທະນາ ໃນລຳ ນ້ຳຂອງ. ຖ້າໃນອະນາຄົດມີໂຄງການທີ່ມີລັກສະນະຄ້າຍຄືກັນ ຖືກນຳສົ່ງເຖິງ ຄມສ ເພື່ອດຳເນີນການປຶກສາຫາລືກັນ ກ່ອນ, ຜົນຂອງການ ປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງ ໂຄງການຜ່ານໆມາ ຈະບໍ່ສົ່ງຜົນໃດໆ ຕໍ່ກັບໂຄງການທີ່ສະເໜີມາໃຫມ່ ນີ້. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ຂໍ້ມູນ ແລະ ຄວາມຮູ້ທີ່ ເກັບກຳມາໄດ້ຈາກໂຄງການຜ່ານມາ ອາດຈະມີປະໂຫຍດຕໍ່ກັບ ໂຄງການ ທີ່ສະເໜີໃນອະນາຄົດ ແລະ ສາມາດ ໃຊ້ ເປັນຂໍ້ມູນພື້ນຖານ ເພື່ອ ການປະເມີນຜົນໄດ້.

ໃນປີ 2016, ຄມສ ໄດ້ທົບທວນ ຄືນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ ທີ່ໄດ້ຮັບຮອງພາຍໃຕ້ ສັນຍາແມ່ນໍ້າຂອງ ປີ 1995 ແລະ ໄດ້ບັນທຶກເອົາໄວ້ ເປັນບ່ອນອີງກ່ຽວກັບ ບາງບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້. ບົດຮຽນດັ່ງກ່າວ ລວມມີ:

- (1) ຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນ ກ່ຽວກັບ ການເລີ່ມຕົ້ນ ແລະ ສິ້ນສຸດ ຂອງຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ;
- (2) ຂະບວນການ ທົບທວນ ແລະ ອະນຸມັດ ຄວາມຄົບຖ້ວນຂອງ ເອກະສານ ທີ່ໄດ້ຮັບ ເພື່ອມາດໍາເນີນ ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ;
- (3) ຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນ ກ່ຽວກັບ ບົດບາດ ຂອງພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ທີ່ມີໜ້າທີ່ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດລະບຽບ ວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ;
- (4) ການສ້າງວິທີການໃນການເຜີຍແຜ່ຂໍ້ມູນໂຄງການຕາມຄວາມເໝາະສົມ ເພື່ອສົ່ງເສີມ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງພາກສ່ວນ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ;
- (5) ຄວາມຈະແຈ້ງຂຶ້ນ ກ່ຽວກັບ ບົດບາດ ການປະເມີນຜົນກະທົບດ້ານສິ່ງແວດລ້ອມ ແບບຂ້າມຊາຍແດນ; ແລະ
- (6) ການສ້າງ ບົດໃຫ້ຄວາມເຫັນ ກ່ຽວກັບການ ປະຕິບັດ ລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ເພື່ອໃຫ້ໃຊ້ຄຽງຄູ່ກັບ ຄູ່ມືການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ລະບຽບການດັ່ງກ່າວ ໂດຍນໍາເອົາຂໍ້ກຳນົດຫຼັກໆຂອງ ລະບຽບ ວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ ມາ ໝູນໃຊ້ໃນຂົງເຂດກວ້າງຂວາງກວ່າເກົ່າດ້ານແບບພາກປະຕິບັດທີ່ດີທີ່ສຸດລະດັບສາກົນ.

ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າປາກແບ່ງ ໄດ້ນໍາເອົາບົດຮຽນ ທີ່ຖອດຖອນໄດ້ ເຂົ້າມາພິຈາລະນາ ໃນການ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂະບວນການດັ່ງກ່າວ. ພວກເຮົາຄາດວ່າ ຈະປະຕິບັດແບບດຽວກັນ ໃນ ໂຄງການໄຟຟ້າປາກລາຍ.

22. ຜົນການສຶກສາ ຂອງ ບົດລາຍງານສະພາມົນຕີ (ການສຶກສາກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການພັດທະນາທີ່ຍືນຍົງ ຂອງ ແມ່ນໍ້າຂອງ ລວມທັງ ຜົນກະທົບ ຈາກໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າໃນລໍານໍ້າຂອງ) ຈະປະກອບສ່ວນຕໍ່ ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແນວໃດ?

ຈຸດປະສົງຫຼັກ ຂອງ ການສຶກສາຂອງສະພາມົນຕີ ແມ່ນເພື່ອຍົກລະດັບ ຄວາມສາມາດຂອງ ຄມສ ໃນການໃຫ້ຄໍາປຶກສາແກ່ປະເທດສະມາຊິກ ກ່ຽວກັບ ຜົນກະທົບທາງບວກ ແລະ ທາງລົບ ຂອງ ການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນນໍ້າ ຕໍ່ຄືນ, ເສດຖະກິດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ໃນອ່າງແມ່ນໍ້າຂອງ, ໂດຍສຸມໃສ່ປັບປຸງ ຄວາມເຂົ້າໃຈ ກ່ຽວກັບ ການພັດທະນາທີ່ຍືນຍົງໃນ ແມ່ນໍ້າຂອງ.

ຂອບເຂດການສຶກສາ ຂອງສະພາມົນຕີ ແມ່ນກວມທຸກຂະແໜງການທີ່ຕິດພັນກັບ ນໍ້າ ເຊັ່ນ: ຊົນລະປະທານ, ການນໍາໃຊ້ທີ່ດິນກະສິກໍາ, ການປະມົງ, ການເດີນເຮືອ, ການນໍາໃຊ້ນໍ້າ ເພື່ອອຸດສາຫະກໍາ ແລະ ຄົວເຮືອນ ແລະ ພະລັງງານນໍ້າ ໂດຍ ສຸມໃສ່ ສຶກສາໂຄງການພັດທະນາໃນລໍານໍ້າຂອງ. ການສຶກສາດັ່ງກ່າວ ຍັງໄດ້ພິຈາລະນາ ບັນດາຫຼັກການ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຊັ່ນ: ປະເດັນທາງດ້ານອຸທິກກະສາດ ແລະ ບັນຫາທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ຊີວະນານາພັນ, ສິ່ງແວດລ້ອມ, ເສດຖະກິດສັງຄົມ, ເສດຖະກິດມະຫາພາກ ແລະ ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ. ນອກຈາກນັ້ນ, ການປະເມີນຜົນກະທົບສິ່ງແວດລ້ອມຂ້າມຊາຍແດນ ຍັງໄດ້ມີການນໍາໃຊ້ຕົວຊີ້ບອກ ທີ່ຄົບຊຸດ ຕາມຄວາມຈໍາເປັນທາງດ້ານວິຊາການຂອງ ຂະແໜງການ ແລະ ຫຼັກການທີ່ກ່າວມານັ້ນ.

ໂດຍລວມແລ້ວ, ຍ້ອນມີການສຶກສາ ຂອງ ສະພາມົນຕີ ແລະ ການປະເມີນຜົນຕ່າງໆໄລຍະຜ່ານມາ ໂດຍ ຄມສ, ບັນດາ ປະເທດ ສະມາຊິກ ກໍຮັບຮູ້ຫຼາຍຂຶ້ນ ກ່ຽວກັບ ໂອກາດ ແລະ ຄວາມສ່ຽງ ຂອງ ໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າພ ໃນ ລຳນ້ຳຂອງ.

ໂດຍສະເພາະ ລະບຽບ ວ່າດ້ວຍການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ການ ສຶກ ສາຂອງ ສະພາມົນຕີ ໄດ້ມີບົດບາດສຳຄັນ ເປັນ ຄວາມຮູ້, ຂໍ້ມູນຂ່າວສານ, ເຄື່ອງມືໃນການປະເມີນຜົນ ເພື່ອ ສະໜັບສະ ໜູນ ວຽກງານການປະເມີນຜົນກະທົບ ຂອງ ຂະບວນການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ຂອງໂຄງການພັດທະນາສະເພາະເຈາະ ຈິງໃນລຳນ້ຳຂອງ.

23. ການປະເມີນຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນ ແມ່ນ ສິ່ງທີ່ຕ້ອງປະຕິບັດ ໃນຂະບວນການປຶກສາຫາລື ກັນກ່ອນ ຫຼື ບໍ່? ຜົນຂອງການປະເມີນຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນ ຂອງ ໂຄງການ ຈະຖືກພິຈາລະນາ ແລະ ນຳໃຊ້ແນວໃດ?

ອີງຕາມລະບຽບວ່າດ້ວຍ ການແຈ້ງໃຫ້ກັນຊາບ, ການປຶກສາຫາລືກັນກ່ອນ ແລະ ການເຮັດຂໍ້ຕົກລົງກັນ, ການປະເມີນ ຜົນກະທົບຂ້າມຜ່ານຊາຍແດນ, ບໍ່ວ່າຈະເປັນທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຫຼື ສິ່ງແວດລ້ອມ, ບໍ່ ແມ່ນຂໍ້ບັງຄັບ ຍ້ອນວ່າ ບໍ່ມີຂໍ້ໃດໃນລະບຽບການ ທີ່ກຳນົດໃຫ້ ປະເທດທີ່ແຈ້ງໂຄງການຕ້ອງປະເມີນຜົນດັ່ງກ່າວ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ມັນມີ ຄວາມສຳຄັນ ທີ່ ປະເທດທີ່ແຈ້ງ ໂຄງການ ຄວນສະໜອງຂໍ້ມູນການປະເມີນຜົນດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ແກ່ປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງ ແລະ ໃຫ້ແກ່ ກອງເລຂາ ຄມສ ເພື່ອນຳໄປ ປະເມີນຜົນຕໍ່ ແລະ ປຶກສາຫາລື ກ່ຽວກັບ ມາດຕະການ ເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນ ແລະ ບັນເທົາ ຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນ. ດ້ວຍເຫດຜົນດັ່ງກ່າວນີ້, ບົດແນະນຳ ການອອກແບບເຂື່ອນໃນ ລຳນ້ຳຂອງ ຈຶ່ງໄດ້ມີການກ່າວເຖິງປະເດັນດັ່ງກ່າວເພີ່ມເຕີມເຂົ້າໄປອີກ ໃນບົດແນະນຳ ສະບັບປັບປຸງ.

###